
Senioři o budoucnosti Evropy

Jednání ESU 5.-7.března 2020 v Praze

První zasedání prezídia a exekutivního výboru ESU v r. 2020 se konalo opět v Praze. Tak jako    
v minulých letech převzala vice-prezidentka Lidmila Němcová odpovědnost za praktickou 
přípravu a její spolupráce byla vysoce oceněna.

Zúčastnilo se téměř 45 delegátů z celé Evropy. Ve čtvrtek proběhlo jednání prezidia a v pátek 
a  v sobotu jednání exekutivního výboru.

Na programu jednání prezídia byly probrány:  zpráva za rok 2019, finanční výsledky minulého
roku, rozpočet na rok 2020, rozhodnutí o členských příspěvcích, návrhy na nadcházející akce 
v r. 2020.

Po diskusi a výměně zkušeností z celé Evropy poděkovala prezidentka ESU An Hermans a 
generální sekretář organizace Quido Dumon všem delegátům za spolupráci a povzbudili 
seniorské svazy, aby ve svých zemích stavěly mosty a zesilovaly vztahy ESU na evropské 
úrovni.

Na závěr jednání exekutivního výboru byla předložena rezoluce německé delegace 
“Zhrubnutí řeči, násilí proti osobám - nebezpečí pro společnost, mír, demokracii a právní 
stát.“  Většina delegátů tento postup ve svých zemích poznala a podnítí řešení tohoto 
problému ve svých zemích.

Hledět vstříc budoucnosti

V prvním bloku publikum oslovilo více zajímavých řečníků, kteří informovali o překážkách a 
možnostech blízké evropské budoucnosti. Jednání této části vedla předsedkyně SKS Lidmila 
Němcová.

Jan Bartošek, místopředseda KDU-ČSL a předseda poslaneckého klubu, představil aktuální 
strategii KDU-ČSL s ohledem na politickou  a  hospodářskou situaci  ČR a EU.

Petr Mach, dřívější ředitel Slovenského statistického úřadu a nový předseda ZKS, se 
soustředil na demografický vývoj v ČR a SR ve srovnání s EU. Potvrdil, že očekávaná délka 
života se dále zvyšuje a zdravotní stav starších lidi se zlepšuje.

Jan Málek, politolog a ředitel Evropské akademie pro demokracii v Praze, představil analýzu 
vývoje politiky v ČR. Zdůraznil politické priority a očekávání v blízké budoucnosti a popsal, jak 
KDU-ČSL bojuje s tendencemi populistů, a to jak ve vládě, tak i ve společnosti.

Prof. Steven Van Hecke z Katolické univerzity  Leuven (Belgie) zdůraznil úspěchy i neúspěchy 
evropské politiky v poslední době a osvětlil budoucí překážky a perspektivy.



V dalším bloku jednání po úvahách delegátů z celé Evropy (k migraci, hraničním kontrolám, 
změně sociálních pilířů, klimatickým změnám…) a živým debatám i v kuloárech viceprezident 
ESU Heinz  Becker  vyjádřil v závěrečném návrhu nejen obavy, starosti a zklamání, ale  také 
očekávání a naděje seniorů Evropy:

Zajištění kvality života všech generací v Evropě

Tato rezoluce vychází z prohlášení  ESU na kongresu v Sandanski “Senioři se zasazují pro 
Evropu.“, stejně tak jako z poslední resoluce EVP a iniciativy EK.

Jak můžeme zaručit kvalitu života v Evropě pro mladé i staré?

Jen když budeme jeden druhému důvěřovat, můžeme jít budoucím překážkám naproti             
a s nadějí, že zaručíme v budoucnu dobrou kvalitu života pro všechny generace. Naše jediná 
šance je spolupracovat tak, jak je to jen nejvíce možné. V tomto globalizovaném světě 
nemůže žádná země zvládnout problémy sama, nýbrž je vybídnuta pracovat společně              
na společných cílech. Podnětná diskuze a projednání vedly k rezoluci, která vyjádřila 
perspektivy a naděje seniorů.

Páteční program byl zakončen v kostele sv. Ludmily na Vinohradech informací o kostele a 
varhanním koncertem .

Sobotní dopoledne bylo jednáno ve skupinách, zúčastnil jsem se jednání regionální skupiny 
na téma „Spolupráce mezi členskými svazy“. Skupinu vedla paní Ch. von Steffenelli z Itálie 
(Jižní Tyrolsko), zúčastnili se i zástupci Slovenska,Rakouska,Německa,Polska,Pobaltí, Finska a 
někteří další. Hovořil jsem o našich zkušenostech ve spolupráci s Rakouskem i o našich 
domácích akcích ve Žďáru n. S., cyklistice seniorů, našich programech v klubovně i o 
programu pro seniory v charitním domě.

Setkání v Praze proběhlo na samé hranici přesunu pandemie koronaviru  do Evropy a tak 
zvláště účastníci ze Španělska a Itálie se vraceli do svých zemí, kde se již infekce rychle šířila. 
Mnohé připravované akce jsou v návaznosti na nákazovou situaci odvolávány.

Zpracoval Ing. Stanislav Kodys


